
پرســـپولیس با وجود قهرمانی در دو جام لیگ برتر و حذفی این فصل را با حواشـــی 

زیادی آغاز کرده است. عمده ترین حواشی این تیم هم پیرامون جذب مهاجم خارجی 

بوده و هســـت. موضوعی که حداقل تا امشب تکلیف آن مشخص خواهد شد. خیلی 

از کارشناسان اعتقاد دارند که پرسپولیس باید خط حمله اش را تقویت کند و در این 

میان یحیی گل محمدی سخت به دنبال جذب مهاجم خارجی بود که فعلا به گزینه 

مدنظرش نرسیده است. هر چند با پر بودن سقف قرارداد باشگاه پرسپولیس شرایط لازم 

برای جذب مهاجم گران قیمت برای این باشگاه فعلا فراهم نیست مگر اینکه امروز تا 

پایان زمان نقل و انتقالات اتفاق جدیدی رخ دهد. البته که مدیریت باشگاه پرسپولیس 

در تلاش است شرایط را برای بازگشت عیسی آل کثیر در جمع سرخپوشان فراهم کند 

که این اتفاق هم نیاز به موافقت یحیی گل محمدی دارد. 

مرتضـــی کرمانی مقـــدم در گفت وگو با »فرهیختگان« درباره اتفاقات پرســـپولیس و 

بازی های انجام شده لیگ برتر به سوالات مطرح شده پاسخگو بود که نتیجه آن را در 

ادامه می خوانید. 

 از عملکرد پرسپولیس رضایت ندارم
مهاجم سابق پرسپولیس با انتقاد از بازی هایی که این تیم در فصل جاری به نمایش 

گذاشته، گفت: »انتظار من این بود که پرسپولیس این فصل را با قدرت بیشتری آغاز 

کند اما متاسفانه افت محسوسی را در این تیم می بینم که باید عوامل آن را جست وجو 

کرد. مخصوصا در بازی آخر مقابل ذوب آهن هیچ اثری از پرســـپولیس هفته های آخر 

فصل قبل ندیدیم و انگار که تیم در خط حمله هیچ زوری برای گل زدن نداشـــت. در 

واقع عمده مشکل پرسپولیس را در خط حمله می بینم، جایی که تیم دروازه حریفانش را 

تحت فشار نمی گذارد. به طور قطع تیم نیاز به یک مهاجم شش دانگ دارد تا هم خوب 

جایگیری کند و هم اینکه ضربات آخرش را با دقت بزند. دو فصل پیش هم پرسپولیس این 

مشکل را داشت که جام نیاورد و اگر الان فکری به حل این مشکل بزرگ نکند تردیدی 

ندارم که نه در آسیا بلکه در لیگ خودمان هم موفقیت چشمگیری کسب نخواهد کرد. 

برایم واقعا عجیب است که تا الان پرسپولیس فقط مهاجم از دست داده و غیر از شهاب 

زاهدی بازیکنی در این پســـت به خدمت نگرفته است، در حالی که حریفان داخلی و 

آسیایی خط حمله های وحشتناکی دارند.« 

 به نظر یحیی احترام می گذارم
وی با اشـــاره به جدایی مهدی عبدی از پرسپولیس در روزهایی که این تیم به دنبال 

مهاجم بوده و هست، یادآور شد: »شاید برای خیلی ها جدایی عبدی عجیب بود اما 

قدر مســـلم ســـرمربی تیم بهتر از هر فرد دیگری صلاح تیمش را می خواهد. یحیی 

مربی باهوشی است و کاری را بدون دلیل انجام نمی دهد. به شخصه به نظر او احترام 

می گذارم و اعتقادم این است مهدی عبدی به جایی رسیده بود که باید می رفت تا در 

جای دیگری خودش را نشان داده و با قدرت برگردد. یک وقت هایی مربی مهاجمی 

می خواهد که آن جلو تا می تواند بدود و پرس کند تا بازیکنان کناری اش از آن بهره 

ببرنـــد. یک موقع هم نه مربی به مهاجمـــش می گوید فقط داخل و اطراف محوطه 

جریمه حریف باشـــد و هر توپی که  رفت به ســـمت دروازه بزند. به نظرم یحیی گزینه 

اول را می خواهد. بازیکنی که مثل زاهدی دوندگی زیادی داشـــته باشد. به هر حال 

عبدی در این مورد نتوانست خواسته های یحیی را برآورده کند و عجیب بود که این 

فصل اصلا به او فرصت خودنمایی داده نشد.« 

 قوانین دست باشگاه ها را بسته است
کرمانی مقدم با انتقاد از قوانین وضع شده برای باشگاه ها در زمینه جذب بازیکن خارجی 

و همچنین سقف قراردادها، عنوان کرد: »یک روز می گویند بازیکن خارجی نباید قرارداد 

دلاری ببندد، از ســـوی دیگر سهمیه استفاده از بازیکنان خارجی را افزایش می دهند 

و تاکید می کنند که بازیکن باید بالای 60 درصد مسابقات را به میدان برود، از طرفی 

برای باشگاه ها سقف قرارداد تعیین می کنند. این قوانین همه دست و پا گیر هستند در 

شرایطی که می شد حداقل برای تیم های  راه یافته به لیگ قهرمانان شرایط متفاوتی را 

در نظر بگیرند. الان با این وضع پرسپولیس چطور باید مهاجم خارجی بگیرد؟  غیر از 

این اســـت که مجبور است یکی دو بازیکن خود را کنار بگذارد تا سقف را رعایت کرده 

باشد؟ این مسائل واقعا دست باشگاه ها و سرمربیان را برای بستن تیم ایده آل می بندند. 

الان حریفان آسیایی پرسپولیس را ببینید که چطور تا دندان خود را مسلح کرده اند اما 

باشگاه ما شرایط را برای جذب یک مهاجم معمولی هم ندارد. با این وضع توقع داریم 

نمایندگان مان در آسیا خوش بدرخشند؟« 

 جای یحیی باشم عیسی را می بخشم
پیشکسوت پرسپولیس درخصوص احتمال بازگشت عیسی آل کثیر به پرسپولیس نیز 

عنوان کرد: »این پســـر اشتباه کرد که به پیشنهاد سپاهان پاسخ مثبت داد در حالی 

که باشـــگاه و یحیی فصل پیش او را بعد از مصدومیت حمایت کردند و به او روز های 

اوجش برگشـــت. هواداران هم خیلی در حق او لطف کردند و درســـتش این بود که 

مثل بقیه نفرات قراردادش را تمدید می کرد. الان هم شنیده ام که سپاهان نتوانسته 

قـــراردادش را ثبت کند. جای یحیی بودم به جای مهاجم خارجی همین عیســـی را 

بخشیده و برمی گرداندم.« 

 سپاهان تیم عجیب و غریبی بست
وی درخصوص رقبای پرسپولیس در این فصل نیز خاطرنشان کرد: »پرسپولیس اگر خط 

حمله اش را تقویت کند همچنان شانس اول قهرمانی است چون از هر نظر بهترین تیم 

ایران است. سپاهان خیلی این فصل بازیکن گران قیمت گرفت و عجیب است که چطور 

این باشگاه سقف قرارداد را رعایت کرده است. به هر حال اتفاقاتی در فوتبال ایران رخ 

می دهد که نشـــان دهنده بی قانونی و عدم نظارت دقیق است. بدون شک سپاهان 

این فصل فقط قهرمانی می خواهد و با این تیمی که بسته آنها قطعا سخت ترین رقیب 

پرسپولیس به حساب می آیند. برای استقلال هم احترام زیادی قائلم و اعتقاد دارم این 

تیم در هر شرایطی مدعی است.« 

 با این وضع به آسیا نرویم بهتر است
کرمانی مقدم با تمجید از تیم های عربستانی در جذب ستارگان فوتبال دنیا، اضافه کرد: 

»چه خوش مان بیاید چه نه، باید قبول کنیم که عربستانی ها گوی سبقت را از فوتبال ایران 

گرفته اند و به دنبال این هستند که لیگ کشورشان را به یک قطب بزرگ در فوتبال دنیا تبدیل 

کنند. این کار برای قاره آسیا بسیار ارزشمند است. الان ببینید چه بازیکنان سرشناسی 

به فوتبال عربستان راه یافته اند. با تمام احترامی که برای تیم های ایرانی قائلم به نظرم اگر 

این وضع ادامه پیدا کند ما در لیگ قهرمانان شرکت نکنیم بهتر است. به هر حال وقتی 

نمی توانیم خودمان را با پیشرفت روز دنیا وقف دهیم چرا الکی درگیر این رقابت ها شویم. 

همین الان شما ببینید پرسپولیس توان جذب یک مهاجم معمولی را ندارد اما حریفش 

می رود رونالدو و مانه را می خرد. در چنین شرایطی واقعا نمی شود از پرسپولیس انتظار 

داشـــت در آسیا دنبال قهرمانی باشد. یک زمانی می توانستیم با غیرت و همدلی راهی 

فینال شـــویم. اتفاقی که زمان برانکو و بعد یحیی رخ داد اما الان وضع خیلی فرق کرده 

است. مطمئن باشید رقابت های لیگ قهرمانان امسال به همه ما نشان خواهد داد که یا 

باید شرایط مان را بهبود ببخشیم یا اینکه از دوره های بعد در این مسابقات شرکت نکنیم.« 
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مرتضی کرمانی مقدم در گفت وگو با »فرهیختگان«: در آسیا شانسی برای تیم های ایرانی قائل نیستم

پرسپولیسمهاجمنگیردفصلرابدونجامتماممیکند
جای یحیی بودم عیسی را می بخشیدم

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

نوزدهمین دوره رقابت های جام جهانی بسکتبال در حالی این روزها در 

سه کشور ژاپن، فیلیپین و اندونزی درحال برگزاری است که ملی پوشان 

بســـکتبال در دو دیدار ابتدایی خود مقابل برزیل و ساحل عاج متحمل 

شکســـت شدند. شاگردان هاکان دمیر ابتدا در مسابقه نخست مقابل 

برزیل متحمل شکست سنگین 100 بر 59   شدند و در ادامه در حالی که 

پیش بینی می شـــد مقابل ساحل عاج موفق به پیروزی شوند در 6 ثانیه 

پایانی 71 بر 69 مغلوب حریف آفریقایی خود شـــدند تا مشخص شود 

این رشته  ورزشی کشورمان همچنان از روزهای خوب خود به دور است. 

علی توفیق، ملی پوش و دبیر سابق فدراسیون بسکتبال در گفت وگو با 

»فرهیختگان« درخصوص شرایط ملی پوشان بسکتبال در جام جهانی 

صحبت کرد که در ادامه می خوانید. 

تیم ملی بسکتبال در حالی 2 دیدار ابتدایی خود در جام جهانی را واگذار 

کرده اســـت که پیش بینی می شد پس از شکست مقابل برزیل، توانایی 

برتری مقابل ساحل عاج را داشته باشد. 

ابتدا به تک تک بچه های تیم ملی و کادرفنی بابت زحماتی که در این دو دیدار 

کشیدند، خسته نباشید می گویم. بیشتر بچه ها در مسابقات امسال چهره های 

جوانی بودند که در کنار حامد حدادی و بهنام یخچالی اعزام شدند. بازی مقابل 

ساحل عاج خوب بود و تیم ما با چاشنی بدشانسی در لحظات پایانی بازی از 

دستش در رفت و مغلوب شد. 

پس از شکست تیم ملی صحبت هایی درخصوص اشتباهات سرمربی 

ترکیه ای تیم ملی مطرح شد. این موضوع را قبول دارید یا صحبت های 

احساسی می دانید؟

نظر خاصی در این خصوص ندارم. به هر حال بسکتبال است و بازی اشتباهات و 

هر کسی می تواند مرتکب اشتباه شود. ما به 6 ثانیه آخر چسبیدیم، در حالی که 

نمی دانیم 39 دقیقه و 54 ثانیه چه اتفاقاتی افتاده است. این نیز قسمتی از 

بازی بوده اســـت و هیچ مربی ای درصدد کاری خلاف مسیر موفقیت نیست. 

ساحل عاج در ثانیه های پایانی باهوش تر عمل کرد. 

به نظر می رســـد کم تجربگی ملی پوشـــان نقش زیادی در این شکست 

داشت و در صورت باتجربه تر بودن توانایی بردن ساحل عاج را داشتیم؟

هر چقدر بچه ها میادین بزرگ را تجربه کنند، کمک خواهد کرد با صلابت و با 

اعتمادبه نفس بالاتر در مقابل تیم های بزرگ بازی کنند. 

بسکتبال ایران به اعتقاد بسیاری از اهالی این رشته در سالیان اخیر در 

دوران افول به سر می برد. این موضوع را قبول دارید؟

در یک مقطعی در آســـیا قهرمان بودیم، اما از زمان حضور استرالیا و نیوزیلند 

شانس کلیه تیم های آسیایی برای قهرمانی ضعیف شد. یک دوران  گذار داریم 

و بازیکنان جوانان در حال آمدن جای بازیکنان پیشکسوت و با سابقه هستند که 

دوران خوبی را پشت سر گذاشتند. باید مقداری صبر کنیم؛ چون هر جهشی نیاز 

به یک دورخیز دارد. در حال حاضر ما در مرحله دورخیز هستیم و یکی دو قدم به  

عقب خواهیم رفت و بعد با توجه به استعدادهای خوب جهشی خواهیم داشت. 

با این تفاسیر به نظر می رسد مسیر بسکتبال را با حضور جواد داوری در 

رأس فدراسیون درست می بینید؟

داوری یک سری محدودیت ها مانند هر فدراسیونی دارد. بسکتبال تابع شرایط 

ورزشی مملکت و امکاناتی هست و هر چقدر بتوانیم از این امکانات استفاده 

بهینه کنیم موفق تر خواهیم شد. یک بعدی نباید نگاه کنیم و درخصوص بانوان 

عملکرد خوبی داشتند و شنیدم در رده های پایه بازی های خوبی کردند. برای 

اینکه دوباره یک تیم قوی و با صلابت در بزرگسالان داشته باشیم باید مثل چین 

و تیم های دیگر از یک دوران  گذار عبور کنیم تا دوباره به دوران طلایی بازگردیم. 

تیم ملی بسکتبال امروز در آخرین دیدار مرحله گروهی به مصاف اسپانیا 

قهرمان جهان خواهد رفت. این بازی را چطور می بینید؟

قضیه اسپانیا از ساحل عاج و برزیل جداست. اسپانیا در بازی دوم مقابل برزیل 

با اختلاف 20 امتیاز به برتری رسید. اسپانیا تیم بسیار باصلابتی است و سیستم 

برنامه ریزی و توسعه اسپانیا به صورتی است که تقریبا در تمام رده های سنی و 

باشگاهی قاره اروپا تقریبا تمام جام ها را درو کرد. 

با نتایج سایر نمایندگان آسیا داستان کسب سهمیه مستقیم المپیک 

پاریس از مســـابقات جهانی را از دست دادیم. در این خصوص صحبت 

می کنید؟

کســـب سهمیه مستقیم با توجه به برد ژاپن مقابل فنلاند تقریبا مشکل شد و 

این تیم از ســـایر تیم های آسیایی برای رسیدن به این مهم جلوتر است. با این 

حال همچنان شانس برای کسب سهمیه المپیک هست. هفت تیم به اضافه 

فرانسه به عنوان میزبان المپیک از این مسابقات سهمیه می گیرند. یک سری 

مسابقات پیش انتخابی نیز برگزار شد و از میان 40 تیم در تمامی قاره ها پنج 

تیم انتخاب شدند و در مرحله بعد 24 تیم بدون در نظر گرفتن قاره آنها و تنها 

براساس جایگاهی که در این مسابقات کسب می کنند به پنج تیم اضافه خواهند 

شـــد. درنهایت چهار تیم دیگر سهمیه کسب خواهند کرد و با هشت تیم این 

مسابقات در المپیک به رقابت خواهند پرداخت. باید ببینیم وضعیت ما پس 

از پایان مسابقات جام جهانی چه جایگاهی است و این فرصت را داریم که در 

مسابقات انتخابی شرکت کرده و شانس خود را امتحان کنیم. 

با این شرایط به نظر شما شانسی برای کسب یکی از 4 سهمیه باقی مانده 

خواهیم داشت؟

خیلی مشـــکل است. این اتفاق مســـبوق به سابقه است و یک دوره تیم ایران 

به عنوان تیم سوم آسیا در این مسابقات که آن زمان به صورت متمرکز در ایتالیا 

برگزار می شد، حضور داشت و نتوانست سهمیه المپیک 2016 ریو را کسب کند. 

عدم حضور در المپیک پاریس در روند بســـکتبال ما چه تاثیری خواهد 

داشت؟

یکی از سوالات شما درخصوص افت بسکتبال ایران بود. اگر ملاک پیشرفت، 

حضور در المپیک باشد که ما در المپیک توکیو حضور داشتیم و چرا باز هم افت 

کردیم. باید یک برنامه مدونی داشته باشیم و بدون در نظر گرفتن مدیریت این 

برنامه به آن وفادار باشیم. سرمایه های ما این جوانان هستند و نباید زمان را از 

دست بدهیم و با  سرعت رشد سایر کشورها، ما از گردونه عقب نیفتیم. حضور 

در المپیک تاثیر خیلی مثبتی خواهد داشت و یک شور ملی به وجود خواهد 

آمد؛ ما به المپیک توکیو راه پیدا کردیم، اما همچنان اذعان داریم که بسکتبال 

ما یک افتی را در حال طی کردن است. وفادار بودن به برنامه و عملیاتی کردن 

آن خیلی مهم تر از حضور در المپیک است. حضور در المپیک برای پیشرفت 

و حرکت رو به جلو لازم است، اما کافی نخواهد بود. 

با نتایج کسب شده به نظر شما توقع از تیم ملی در این مسابقات برآورده 

شد یا پیش بینی نتایج بهتری را می کردیم؟

فکر می کنم همه جامعه بسکتبال و حتی مسئولان و بازیکنان بر این باور بودند 

که با توجه به سابقه برتری مقابل حریفان آفریقایی می توانیم از سد ساحل عاج 

عبور کرده و با یک موقعیت بهتر به مرحله بعدی حرکت کنیم. متاسفانه مقداری 

بدشانسی باعث شد بازی را واگذار کنیم و باید ببینیم در مصاف فرانسه و لبنان 

چه خواهیم کرد. 

علی توفیق در گفت وگو با »فرهیختگان«: با چاشنی بدشانسی بازی در مقابل ساحل عاج از دست ما در رفت

یس بسیار مشکل است  کسب سهمیه بسکتبال المپیک پار
 جامعه بسکتبال باور یک برد در مرحله گروهی را داشت                   برای رسیدن به دوران طلایی نیاز به یک دوره  گذار داریم

یحیی به دنبال ایجاد  انگیزه در جوانان

 پرسپولیس با 22 بازیکن 
به اهواز رفت

پرســـپولیس پیش از ظهر روز گذشته آخرین تمرین خود را قبل 

از مصاف با فولاد انجام داد و بعد از آن راهی فرودگاه شـــد تا با 

پـــرواز عصر به اهواز برود. بنا به صلاحدید یحیی گل محمدی، 

سرخپوشان در این سفر 22 بازیکن را همراه خود بردند. از این 

جهت کـــه یحیی در نظر دارد از این بعد برای ایجاد  انگیزه بین 

بازیکنان جوانش در هر بازی خارج از خانه دو نفر از آنها را که در 

طول هفته تمرینات خوبی داشته اند، همراه تیم به شهرستان ها 

ببرد. از این رو در این سفر مهرشاد اسدی گلر سوم پرسپولیس به 

اضافه یکی دیگر از بازیکنان جوان این تیم فرصت پیدا کردند تا 

تیم  را در سفر به اهواز همراهی کنند. البته احتمال اینکه آنها در 

لیســـت 20 نفره پرسپولیس برای بازی با فولاد باشند خیلی کم 

است اما این شانس را پیدا کردند که در اردوی تیم حاضر باشند. 

تغییرات فولاد برای رویارویی با پرسپولیس

منشا جانشین کاپیتان
فولاد خوزستان بعد از برکناری علیرضا منصوریان تمرینات خود 

را در این هفته زیر نظر اولی گلادیســـون مربی بدنساز و مربیان 

بومی اش ادامه داد تا امروز در یکی از حســـاس ترین بازی های 

این هفته لیگ به مصاف پرسپولیس برود. سرخپوشان اهوازی 

برای این بازی مهم ساســـان انصاری را به دلیل اخراج در بازی 

قبل در اختیار ندارند اما ســـینا مریدی و محمد آبشـــک که از 

ســـوی منصوریان کنار گذشته شـــده بودند، به تمرینات فولاد 

برگشـــتند. از تمرینات اخیر فولادی ها می شـــد فهمید که قرار 

است گادوین منشـــا جای ساسان انصاری را در ترکیب اصلی 

فـــولاد بگیرد. بازیکنی که  انگیزه بالایـــی برای بازی مقابل تیم 

ســـابقش دارد. درمورد جانشین منصوریان نیز مدیریت باشگاه 

فولاد همچنان در حال مذاکره با مربیان زیادی اســـت و در این 

میان باشـــگاه مذاکراتی را هم با افشین قطبی، سرمربی اسبق 

خود داشته است. 

با شرایطی متفاوت نسبت به رقیب

 ایرانسل آماده همکاری 
با استقلال

شـــرکت ایرانســـل بعد از مذاکرات طولانی درنهایت با باشگاه 

پرسپولیس برای ادامه همکاری به توافق رسید و بعد از این اتفاق 

حالا این اپراتور به دنبال همکاری با باشگاه استقلال است. در 

واقع همانی شد که رضا درویش اخیرا گفته بود. او مدعی شده 

بود که به یکی از اپراتورها فشـــار می آورند تا به صورت همزمان 

با دو باشـــگاه استقلال و پرسپولیس کار کند. صبح روز گذشته 

بود که شـــرکت ایرانسل با ارسال نامه ای به باشگاه استقلال از 

مدیریت این باشـــگاه خواست دور جدید مذاکرات شان را با آنها 

برای همکاری در این فصل آغاز کنند. این در شرایطی است که 

درویش از اپراتور نامبرده خواســـته بود شرایط قرارداد این فصل 

آنها باید با فصل قبل متفاوت باشـــد. از طرفی شـــرایط قرارداد 

ایرانسل با استقلال نیز متفاوت با باشگاه پرسپولیس خواهد بود. 

مهدی منصرف
خبرنگار


